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عارف: می خواهند 
 فراکسیون امید را 

وارد حاشیه ای کنند
دکتــر محمدرضا عــارف در دیدارهــای جداگانه با 
اعضــای شــورای مرکــزی اتحادیــه انجمن های 
اســامی دانشــجویان مســتقل و نمایندگان ادوار 
مجلس دانش آموزی با تسلیت ایام سوگواری رحلت 
پیامبر اکرم )ص( و شــهادت دو امام معصوم، امام 
حسن مجتبی )ع( و امام رضا )ع( با مرور سیر تاریخی 
جنبش دانشــجویی ایران مهم ترین ویژگی جنبش 
دانشــجویی را آرمان خواهی و استقال دانست و با 
طرح این ســوال که آیا جنبش دانشجویی در مقطع 
فعلی به مانند گذشته کارایی لازم را دارد، گفت: علت 
اصرار من بر نقد عملکرد جنبش دانشجویی این است 
که احســاس می کنم این جنبش به مانند گذشــته 
کارایی لازم را ندارد و به نظر می رسد یکی از مهم ترین 
وظایف تشــکل های دانشــجویی آسیب شناســی 
جنبش دانشــجویی به خصوص در ســال های بعد 
از پیــروزی انقاب اســت تا نقاط قــوت و ضعف آن 
مشخص شــود و راهبردهای حرکت دانشجویی در 

دهه پنجم انقاب تبیین گردد.
او انشــعاب در جنبــش دانشــجویی را امــری غلط 
دانست و گفت: نباید اختاف سلیقه بین تشکل های 
دانشــجویی منجر به انشعاب در جنبش دانشجویی 
شود. وقتی بین دو جریان اصیل سیاسی کشور نقاط 
مشترک زیادی وجود دارد مطمئناً در بین تشکل های 
مختلف دانشــجویی هم اشــتراکات فراوانی وجود 
دارد کــه باید در تقویت این اشــتراکات تاش کرد و 
حتی الامکان حرکات و تاش ها بر اساس مشترکات 
و با تفاهم و توجه به منافع ملی و درک شــرایط زمانی 
باشــد.  این عضو شــورای عالی انقــاب فرهنگی 
ادامــه داد: اگــر برخی جریانات سیاســی بخواهند 
تشکل های دانشجویی را مدیریت کنند مطمئناً آن 
تشکل نمی تواند هویت دانشجویی خود را حفظ کند 

و کارایی خود را از دست می دهد.
وی با بیان این که تشــکل های دانشــجویی باید از 
برچسب زدن به یکدیگر پرهیز کنند، خاطرنشان کرد: 
برخی از تشکل های دانشجویی رسالت خود می دانند 
که به زعم خود جلوی انحراف تشکل دیگر را بگیرند. 
از کجا معلوم خود آن تشــکل دچار انحراف نباشد؟ 
یک تشکل دانشجویی نباید تصور کند که حق مطلق 
است و تشکل دیگر باطل. آن چه مهم این است که 
هر تشــکل در چارچوب اساســنامه خود و با توجه به 
جایگاه تشــکل های دانشجویی به فعالیت بپردازد و 
اولویت را به فعالیت های فرهنگی و توانمندسازی و 

خودسازی اعضا و هواداران خود قرار دهد.
عارف بر ضرورت وجود تشــکل های دانشــجویی با 
گرایشات مختلف در دانشگاه تاکید کرد و با یادآوری 
نحوه برخوردش با تشــکل های دانشجویی در زمان 
ریاست دانشگاه تهران، گفت: از مسوولان محترم 
وزارت علوم و رییسان دانشگاه ها می خواهم حضور 
تشــکل های مختلف دانشــجویی را فرصتی برای 
دانشــگاه ها بدانند و مانع فعالیت آن ها در چارچوب 
ضوابط و مقررات نشــوند چرا که اگــر فعالیت های 
تشکل های دانشجویی با بهانه های مختلف محدود 
شود دانشگاه شادابی و نشاط خود را از دست خواهد 
داد و اگــر دانشــگاه های کشــور دچــار خمودی و 

بی تحرکی شوند برای کشور خطرناک است.
رییــس فراکســیون امیــد بــا تشــریح برنامه های 
فراکســیون متبوع خود برای مبارزه با فســاد گفت: 
دست هایی در کار اســت که فراکسیون امید را وارد 
مســائل حاشــیه ای کند. مســائل اخیری که برای 
یکــی از همکاران عزیزمان صورت گرفت در همین 

راستاست.

ماجرای یک بازداشت نافرجام
همه واکنش ها به ماجرای حکم جلب محمود صادقی

شــاید روز شــنبه که محمود صادقی ماجرای شــکایت دادســتانی و شکایت 
خصوصی یک نماینده مجلس از خود را رسانه ای کرد، تصورش را هم نمی کرد 
که شامگاه یکشنبه ماموران قوه قضاییه با حکم جلب مقابل درِ خانه او منتظرش 
باشند تا دستگیرش کنند. اتفاقی که آن شب با خودداری صادقی از همراه شدن 
با ماموران و در نهایت حضور چند نماینده مجلس و تعدادی از شهروندان تهرانی 
فیصله یافت، اما دادســتان تهران گفت حکم جلب سر جای خود باقی است. 
حکمی که به گفته منتقدان اقدام دادستانی، مخالف نص صریح قانون اساسی 
است. حالا فراکسیون امید مجلس جلسه فوق العاده ای برای پیگیری موضوع 
تشکیل داده، علی مطهری به دادستان نامه نوشته و زمان جلسه هیئت نظارت 

بر رفتار نمایندگان برای یکشنبه آینده تعیین شده است.

بی توجهی دادستانی به درخواست رئیس مجلس
محمدعلی وکیلی عضو فراکســیون امید مجلس در گفت وگو با ایسنا با تشریح 
رونــد احضار محمود صادقی گفت که پیش از صــدور حکم جلب این نماینده 
مجلس، درخواســت رئیس مجلس را برای توقف صدور حکم جلب به اطاع 
دادسرای رسانه رسانده بود، اما با این وجود همان شب دادستانی برای اجرای 

حکم جلب به آقای صادقی مراجعه کرده است.
وکیلی اظهار کرد: روز شــنبه از دادســرای رســانه با من تماس گرفته و گفته 
شــد؛ آقای صادقی را راضی کنید که به دادسرا مراجعه کند. من به آن ها گفتم 
تشــریفات مربوطه را انجام دهید و احضاریه را به مجلس ارائه کنید تا موضوع 
در هیات نظارت بر نمایندگان مطرح شود و این هیات تشخیص خود را اعام 
کند. اما گفتند موضوع مربوط به اظهار نظر آقای صادقی قبل از زمان نمایندگی 
بوده اســت. وی افزود: پرونده ای که مدعی هســتند مربوط بــه قبل از دوره 
نمایندگــی آقای صادقی بوده، احضاریه اش 4 ماه پیش به مجلس آمد، اما به 
دلیل این که هیات نظارت بر نمایندگان تشکیل نشده بود موضوع را تا تشکیل 
هیات مســکوت گذاشتیم. بر همین اساس من در تاریخ 23 آبان نامه ای را به 
بازپرسی شعبه 4 ارسال کردم که مستندات اتهامات مربوطه را جهت طرح در 

هیات نظارت بر نمایندگان به هیات رئیسه مجلس ارائه کنید.
این عضو هیات رئیســه مجلس ادامه داد: روز شنبه 6  آذر ماه متوجه شدم که 
احضاریه ای برای آقای صادقی خطاب به هیات نظارت بر نمایندگان آمده که 

مربوط به اظهارات ایشان درخصوص یاشار سلطانی است. اما از احضاریه مجدد 
پیرامون صحبت های آقای صادقی در اردیبهشت ماه در خصوص بورسیه ها 
خبری نبود تا این که از دادســرای رســانه تلفنی خبردادند؛ ایشان احضار شده 
و احضاریه برای دانشــگاه تربیت مدرس به عنوان محل خدمت سابق ایشان 
ارسال شده و در عین حال تصویری از آن به حراست مجلس ارجاع شده است.
وکیلی ادامه داد: من در روز یکشنبه 7 آذر تصویری که به حراست مجلس ارجاع 
شده بود را دیدم و موضوع را به اطاع آقای صادقی رساندم. ایشان معتقد بود 
که احضاریه باید حتما از مســیر مجلس بیاید... روز یکشنبه از دادسرای رسانه 
مجدد با من تماس گرفتند و مفصل پیرامون ضرورت مراجعه آقای صادقی به 
دادسرا صحبت کردند. من اصرار داشتم که چون مجلس در تعطیات است و به 
هیات نظارت بر نمایندگان دسترسی نیست اجازه دهید این سه – چهار روز بگذرد.
نمایند مردم تهران در مجلس یادآور شــد: با بازپرس نیز صحبت کردم؛ ایشان 
گفت من مســتقل هســتم و اگر آقای صادقی مراجعه نکند حکم جلب صادر 
می کنــم... من مجموعــه این اتفاقــات و مذاکرات را تلفنی بــه اطاع آقای 
لاریجانی رساندم. ایشان گفت  همین موضوع را که سه – چهار روز صبر کنند، 
مجددا به عنوان موضع من به آقایان یادآوری کنید زیرا مجلس تعطیل است و 

به هیات نظارت بر نمایندگان دسترسی نیست.
وکیلی ادامه داد: من مجددا با دادســرای رسانه صحبت کردم و موضع رئیس 
مجلس را به اطاع ایشــان رســاندم و گفتم این موضوع را به دادستان اعام 
کنید. اما گفتند ما به پرونده دسترسی نداریم... تا این که شب اطاع پیدا کردیم 

متاسفانه ماموران برای اجرای حکم جلب به آقای صادقی مراجعه کردند.

مشکل اصلی قوه قضاییه این است که خود را به هیچ کس 
پاسخگو نمی داند

نائب رئیس مجلس شورای اسامی هم در نامه ای خطاب به دادستان تهران 
اصل ماجرا را نه شکایت خصوصی از صادقی که صحبت های او درخصوص 
حساب های قوه قضاییه خوانده است. علی مطهری در این نامه نوشته است: 
جنــاب عالی به تبع رئیس محترم قوه قضائیــه تذکر جناب آقای دکتر محمود 
صادقی در جلسه علنی مجلس درباره حسابهای بانکی قوه قضائیه را جرم تلقی 
کرده و آنگاه به بهانه هشــت فقره شکایت خصوصی ایشان را احضار و سپس 

حکــم جلب وی را صادر کرده اید، در حالی که اگر آن شــکایتهای خصوصی 
جدی بود چرا قبا رسیدگی نشده و بافاصله بعد از تذکر مذکور به جریان می 

افتد؟ معلوم می شود که اصل ماجرا همان مسئله حسابهای بانکی است.
مطهری در ادامه با اشــاره به اختاف نــگاه مجلس و قوه قضائیه در این گونه 
موارد، این اختاف را ناشــی از اختاف در دو مبنا خوانده است. او درخصوص 
مبنای اول نوشــته است: از نظر شما انتقاد یا سوال نماینده از قوه قضائیه اگر 
وارد نباشد جرم اســت و دادستانی می تواند او را مستقیما احضار یا جلب کند، 
در حالی که از نظر ما  انتقاد یا سوال می تواند وارد باشد و می تواند وارد نباشد و 
به هر حال در این گونه موارد قوه قضائیه باید به وســیله وزیر دادگستری پاسخ 
بدهــد و رفــع ابهام کند. مثــا در موضوع مورد بحث می گوییــد این که آقای 
صادقی گفته حســابها شــخصی است افترا  و تشــویش اذهان عمومی ست و 
ایشان مجرم است و باید احضار شود، در حالی که شما صرفا باید توضیح دهید 
که این حسابها شــخصی نیست و نحوه هزینه کرد آن نیز این گونه بوده است 

و مسئله اینجا تمام است.
وی تاکید کرده اســت: اگر نگاه شــما را ماک قرار دهیم هــر روز تعدادی از 
نمایندگان باید در راه مجلس و دادســتانی باشند چون هر روز از رئیس جمهور 
و وزرا انتقاد یا ســوال می کنند و در برخی موارد بعدا معلوم می شود که آن طور 
نبوده است. مشکل اصلی قوه قضائیه این است که خود را به هیچ کس پاسخگو 

نمی داند و اساسا شأن خود را اجل از پاسخگویی می داند.
مطهری درخصوص مبنای دوم این اختاف نوشــته اســت: از نظر شــما به 
تبع رئیس قوه قضائیه قانون نظارت بر رفتار نمایندگان قانون درســتی نیســت 
و تشــخیص جــرم مختص قاضی اســت و هیئت نظارت بر رفتــار نمایندگان 
صاحیت تشــخیص جرم را ندارد، در حالی که مــا می گوییم هر گونه احضار 
یک نماینده توسط دادستانی باید با اجازه این هیئت باشد، به این معنی که اگر 
این هیئت اتهام او را خارج از حیطه وظایف نمایندگی تشخیص داد دادستانی 
مجاز به احضار اوست. وی در پایان تصریح کرده است: با روشی که دادستانی 
در پیش گرفته اســت مجلس بــه صورت یک موجود بی خاصیت و همیشــه 
نگران از احضار و بازداشــت در خواهد آمد و حریت و آزادگی خود را از دســت 
خواهد داد و ای بسا که به تملق و چاپلوسی روی آورد. امید است در این مبانی 

خود تجدید نظر نمایید.

جریانهایفکریریشهداردرجامعهمسیرخودرابازمیکنند
مســعود پزشــکیان در دیــدار بــا اعضای شــورای مرکزی مجمع مشــورتی اصــاح طلبان خراســان ضمن ابراز خرســندی از اقدامــات بعمل آمده توســط مجمع مشــورتی و این کــه »حرکت مجمع 
در چهارچــوب قانــون و براســاس مصالــح کلی نظام اســت«، از برخــی اقدامات »کوتــاه نظرانه« انتقاد کــرد و گفت: اگر این ســخنرانی برگزار می شــد و دکتر مطهــری مطالب شــان را بیان می کرد 
بــه هیــچ وجــه به اندازه لغو ســخنرانی ایشــان بازتــاب پیدا نمی کــرد. وی با بیــان این که »این اقدام باعث شــد توجــه افرادی که خیلــی این مســائل را دنبال نمی کنند نیز جلب شــود و پرســش هایی 
در افــکار عمومــی ایجــاد شــود«، افــزود : مشــهد و خراســان همواره مهــد فرهنگ و آزاداندیشــی بــوده و ایــن ویژگی ریشــه در تاریــخ خراســان دارد؛ لذا نمی تــوان با ایجــاد محدودیــت چیزی از 
آن کاســت. وی گفــت: بعضــی اقدامــات شــاید در کوتــاه مــدت بتوانــد محدودیت هایــی را ایجاد کنــد امــا در دراز مدت موثــر نخواهد بــود و جریان هــای فکری ریشــه دار در بطن جامعه مســیر 
 خــود را بــاز خواهنــد کــرد. نائــب رئیــس اول مجلس شــورای اســامی افزود : چــه خوب اســت عزیزانی که قصــد پیشــگیری دارند در همــه زمینه ها فعــال می بودنــد تا امروز شــاهد برخی 

مشکات و معضات نبودیم.

سیاسی
1395 مــاه  آذر   9 سه شــنبه 

سوژه روز

به کار خودم افتخار می کنم
اعضای شــورای شهر تهران می گویند انتظار داشتند شاهد عذرخواهی حکیمی پور به دلیل اسنادی که او در اختیار 
رسانه ها گذاشته است، باشند؛ اما امروز حکیمی پور اعام کرد که به کار خود افتخار می کند و عذرخواهی نمی کند. 
موضوعی که باعث شد پیرهادی عضو دیگر این شورا از امکان شکایت از حکیمی پور به جرم اتهام زنی سخن بگوید. 
محسن پیرهادی در تذکر پیش از دستور امروز خود با اشاره به جلسه غیرعلنی شورا در یکشنبه دو هفته پیش، گفت: 

در آن جلسه قرار شد آقای حکیمی پور به خاطر مسائل پیش آمده از اعضای شورا عذرخواهی کند.
پیرهادی اظهار کرد: آقای حکیمی پور شــما در مقابل بنده، آباد و ســاعی گفتید افرادی که اسناد را منتشر کرده اند، 

پســت بودند؛ این جمله شــما بود و نفاقی که به خرج دادید. این در حالی اســت که دادستان اعام کرد که شــما این کار را انجام داده اید و امیدواریم 
این القاب به شــما بازنگردد. این عضو شــورای شــهر ادامه داد: حداقل کاری در خصوص آداب اداری مورد توجه خودتان می توانستید انجام دهید 
آن اســت که علیه همکار خود فتنه نکنید. شــما عذرخواهی نکردید و باید حق شکایت را برای ما لحاظ کنید. در ادامه حکیمی پور برای دفاع از خود 
با تاکید براینکه پیرهادی در جلســه روز یکشــنبه مذکور حضور نداشته اظهار کرد: در آن جلسه هیچ جمع بندی و تصمیمی گرفته نشد و تنها قرار شد 
موضوعات از فضای عمومی جمع شده و از مسیر قانونی پیگیری شود. رئیس کمیته میراث فرهنگی افزود: من تعهدی به کسی ندارم و به کار خود 
افتخار می کنم و آن را مورد پیگیری قرار می دهم. وی با تاکید بر اینکه اعضای شورا ها به حاشیه نروند، اظهار کرد: اگر بنا به عذرخواهی است تمام 

اعضای شورا باید از مردم به خاطر قصور در انجام وظیفه عذرخواهی کنند.

پیگیری روز

شکایت 10 نماینده از دادستان مشهد
سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسامی از اعام وصول شکایت ۱۰ نفر از نمایندگان مجلس از دادستان 
مشهد به دلیل نحوه عملکرد این مقام قضایی در موضوع لغو سخنرانی نایب رییس مجلس شورای اسامی خبر داد.
بهرام پارســایی در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی ایلنا، با اشــاره به ورود کمیســیون اصل نود مجلس به منظور بررســی 
ماجرای لغو سخنرانی علی مطهری در مشهد، اعام کرد: در پی لغو سخنرانی نایب رییس مجلس در مشهد، شکایتی 
درباره نحوه عملکرد دادستان مشهد با ۱۰ امضاء تقدیم هیات رییسه کمیسیون اصل نود شده است. او با بیان این که 
کمیســیون اصل نود، نقطه قوت نظارتی مجلس بر قوای ســه گانه است، گفت: باتوجه به این که این شکایت یک روز 

پیش از تعطیلی مجلس به کمیسیون ارائه شد، شکایت صرفاً ازسوی هیات رییسه کمیسیون اعام وصول شد و ادامه روند پیگیری این شکایت به 
هفته آینده و پس از تعطیات مجلس موکول شــد. ســخنگوی کمیسیون اصل نود در مجلس شورای اسامی همچنین با اشاره به جوسازی برخی 
رسانه ها علیه نامه حمایتی نمایندگان از علی مطهری اعام کرد: متاسفانه گروهی سعی کردند با حاشیه سازی، اصل قضیه که کاری بزرگ و ارزشمند 
و در راســتای ارتقای جایگاه نمایندگان مجلس بود، زیر ســوال ببرند و با انتشار امضاها در برخی رسانه ها سعی در خدشه دار کردن این اقدام داشتند 
و این درحالی بود این افراد جرات انتشــار متن بیانیه  را نیز نداشــتند. نماینده اصاح طلب مردم شیراز در مجلس یادآور شد: بنابر بررسی هایی که روز 
گذشــته صورت گرفت، متوجه شــدیم این بیانیه به امضای ۱47 نفر از نمایندگان رسیده و این درحالی است که باتوجه به این که در حال حاضر 2۸6 

نماینده در مجلس حضور دارند، قرائت بیانیه بنابر قانون به نصف به عاوه یک امضاء، یعنی ۱44 امضاء نیاز داشت.


